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28 و  7 منطقــه  محلــه  را  آ شــهر
 1 4 0 0 ر  ذ آ  1 6 | سه شــنبه 
4 5 4 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

نجمهموسویزاده|جلســه دیدار مردمی حسین فرهادیان، شهردار منطقه7 و معاونان وی، با ساکنان 

و کســبه محله عسکریه در مسجد امام حسن عســکری)ع( واقع در خیابان احسان، برگزار شد. در این 

دیدار جمعی از معتمدان و اهالی محله مشکلات خود را درباره حوزه های مختلف مطرح کردند و مدیران 

شهری شنونده و پاسخ گوی آن ها بودند.

 QمناسبQروهایQپیادهQنبود
یکی از ساکنان و نمازگزاران قدیمی مسجد از وضعیت پیاده روها گله داشت و خطاب به شهردار گفت: 

پیاده روهای خیابان احسان به دلیل ناهمواری هایی که دارد مناسب حال مردم به ویژه سالمندان 

نیست. در محله ما تعدادی نابینا ساکن هستند. به دلیل همین پیاده روهای ناهموار آن ها نمی توانند 

از خانه هایشــان بیرون بیایند. ای کاش همان طور که پیاده روهای دیگر محلات را استانداردسازی 

کرده اید این محله را نیز برای معلولان و نابینایان مناسب سازی کنید.

یکی از مادران جوان ســاکن در این محله با اشــاره به تصادف اخیر فرزندش در خیابان احســان7، 

درخواست اصلاح مسیر رفت و آمد خودروها به پمپ بنزین را داشت. دیگر بانوان حاضر در این نشست 

حرف او را تأیید کردند و تأکید بر پیگیری مشکل پمپ بنزین را داشتند.

 Q»احسان«QفردQهایQکوچهQدرQحوادثQبروزQخطر
رئیس شــورای اجتماعی محله عسکریه با بیان اینکه شهرک عســکریه بین فرودگاه، شرکت نفت و 

سازمان اتوبوس رانی محصور شده است گفت: مشکلات شهرک عسکریه بسیار زیاد است از آسفالت 

گرفته تا چاله هایی که به دلیل تردد خودروهای سنگین دور میدان احسان ایجاد شده است. همچنین 

سیمان کاری و اجرای نقاشی دیواری روی دیوارهای فرودگاه که شهرک را محصور کرده است از دیگر 

درخواســت های مردم این محله است. کال عســکریه نیز بوی نامطبوعی دارد که باعث آزار و اذیت 

ساکنان و کسبه می شود.

محمدعلی سرحدی افزود: از چالش های اصلی ما خطرآفرینی کوچه های فرد احســان در نزدیکی 

پمپ بنزین اســت. خودروها در این کوچه ها با سرعت بســیار زیاد حرکت کرده و تاکنون باعث بروز 

حوادث زیادی شــده اند، به طوری که برخی اهالی با گذاشتن ســیمان و بلوکه ابتدای کوچه خود را 

مسدود کرده اند اما این راهکار موقتی است و باید چاره ای اساسی برای این معضل اندیشیده شود.

او با اشاره به اینکه یکی از مشــکلات اساسی این محله نداشتن پیاده روهای مناسب است، توضیح 

داد: با اعتبار اولیه از اجرای پروژه های طرح محله ما 200میلیون تومان برای پیاده روسازی اختصاص 

یافت که فقط اطراف مسجد امام حسن عسکری)ع( را پوشش داد و مقرر شد تا 650میلیون تومان اعتبار 

دوم طرح محله ما برای ادامه پیاده روسازی هزینه شود اما این مبلغ نیز پاسخ گوی حجم کار نبود.

 سرحدی ادامه داد: مطابق مصوبه ششمین دوره شورای اسلامی شهر مشهد و همچنین در گفت وگو 

با شــهرداری منطقه تصمیم گرفته شــد تا از اعتبار 10میلیارد تومانی پروژه های زودبازده این محله 

7میلیارد تومان برای پیاده روسازی و 3میلیارد تومان برای سامان دهی زمین ورزشی هزینه شود.

 QطرحQارائهQباQبنزینQپمپQمشکلQحل
شــهردار منطقه7 در ادامه با بیان اینکه به دلیل موقعیت مکانی و محصورشدن شهرک عسکریه ما 

بین فرودگاه، شرکت نفت و... جلو توســعه آن گرفته شــده اســت، گفت: اولویت و درخواست مردمی 

محله عسکریه مبنی بر پیاده روســازی بود در همین راستا طراحی آن شروع شده و با رسیدن اعتبار 

این پروژه اجرا می شود.

حسین فرهادیان درباره مشکلات پمپ بنزین توضیح داد: این پمپ بنزین و گاز یکی از قدیمی ترین 

پمپ های شــهر مشهد است. طبق نظر مشــاوران اداره حمل و نقل و ترافیک برای رفع مشکل مقرر 

شده است دوربرگردانی در بولوار صابر ایجاد کنیم تا خودروها به جای دوربرگردان نزدیک عوارضی 

از این مسیر برای رفتن به پمپ استفاده کنند.

او در ارتباط با مشکلات کال عسکریه و بوی نامطبوع آن گفت: ادامه کال تنباکوچی به شهرک عسکریه 

می رســد و مشکلات بوی نامطبوع را برای اهالی به وجود آورده است. در حال حاضر تلاش می کنیم 

با هماهنگی حوزه خدمات شــهری، فنی و عمران و آب منطقه ای، این کال به کال اقبال وصل شود تا  

مشکل برطرف شود. 

حمیدهصفائی| جلســه شورای بهداشت شــهرداری منطقه8 پنجشــنبه هفته گذشته با حضور 

اعضای این شورا در سالن جلسات شهرداری منطقه با موضوع بررسی مشکلات بهداشتی محله 

و معضل موش ها برگزار شد.

رئیس اداره خدمات شــهری منطقه8 با اشــاره به معضل موش ها در خیابان های امام خمینی)ره( و 

امام رضا )ع(، به ویژه خیابان  های منتهی به پایانه امام رضا)ع( گفت: در این منطقه با طعمه گذاری های 

دوره ای تلاش داریم معضل موش ها را حل کنیم، اما هنوز به نتیجه مطلوب نرسیده و مردم از وجود 

موش ها گله دارند. برای رفع این مشکل به همکاری تمام سازمان های مرتبط نیاز داریم.

رستم علی حسنی فر با اشاره به وجود انبارهای کالا در اطراف پایانه ادامه داد: مردم محله از تبدیل 

برخی خانه های مسکونی به انبار گله دارند و علاوه بر مشکلات ترافیکی ایجادشده به  دلیل توقف 

خودروهای کوچک و بزرگ، این خانه ها را عامل افزایش موش ها می دانند.

وی افــزود: نمی توانیم این انبارها را جمع آوری کنیم، زیرا نه بند20 قانون شــهرداری ها برای آن ها 

اجرا می شود و نه می توانیم جزو مشاغل مزاحم دسته بندی کنیم.

حســنی فر گفت: اگر بتوانیم با نظر کارشناســان مرکز بهداشــت علاوه بر طعمه گذاری، برخی از 

کانون های موش را سم پاشی کنیم شاید بتوان زودتر به نتیجه مطلوب برای کاهش آن  ها رسید.

 QنداردQصداQدستQیک
غلامحسین صاحبی، عضو شورای اسلامی شــهر مشهد که به عنوان نماینده اداره دام پزشکی 

در این جلسه شرکت کرده بود،گفت: انبارها را نمی توانیم از کنار پایانه جابه جا کنیم، مگر اینکه 

برای مردم سد معبر ایجاد کرده باشند. جایی که پایانه است این مشاغل هم ایجاد می شوند.

وی درباره معضل موش ها افزود: این مسئله ای نیست که بتوانیم بگوییم اگر در یک کانون برطرف 

کنیم تمام می شود، چرا که کانال ها به یکدیگر اتصال دارند. طعمه گذاری باید به طور هم زمان اجرا 

شود تا مؤثر واقع شود. کانال های قدیمی، کال های سطح شهر، کسبه و افرادی که زباله هایشان 

را در جوی ها رها می کنند همه عواملی هســتند که موجب افزایش موش ها می شوند برای رفع 

این مشکل نیاز به طرح ضربتی و همگانی داریم.

 QاستQبهتریQشیوهQگذاریQطعمهQ
حسن حسینی یاقوتی، کارشناس مرکز بهداشت ثامن، در پاسخ به موضوع سم پاشی کانون های 

موش در این نشست توضیح داد: فقط باید از طرح طعمه گذاری استفاده کنیم. استفاده از سموم 

خطرناک است. در طعمه گذاری، موش ها در لانه خودشان معدوم می شوند اما وقتی سم پاشی 

می کنید، موش هر جا که بیفتد و بمیرد موجب آلودگی آن محدوده می شود.

 QهاQموشQمشکلQوQفاضلابQوQآبQاداره
نماینده اداره آب و فاضلاب نیز با اشــاره به بحث موش ها در این جلسه گفت: مشکل موش ها در 

تمام کشورها همگانی شده است. ما هم در شبکه های آب و فاضلاب بی نصیب از دردسرهای آن ها 

نیستیم. به ویژه در محدوده پایانه مسافربری  امام رضا)ع( مشکل ما چند برابر است.

محسن بارانی توضیح داد: در این محدوده موش ها وارد شبکه های فاضلاب می شوند و با کندن 

و جویدن خاک مســیرها را می بندند و ما مجبور می شــویم هر چند وقت یک بار مســیر شبکه را 

لای روبی کنیم.وی با تأکید بر بحث طعمه گذاری برای موش ها افزود: در حال حاضر در شــبکه 

خیابان امام رضا)ع(74 تا 64 را هر چند وقت یک بار حدود 200 و اندی طعمه می گذاریم که 90درصد 

این طعمه ها توسط موش ها خورده می شوند.  

بارانی پیشنهاد داد: شــهرداری و اداره آب و فاضلاب به طور هماهنگ طعمه گذاری در فواصل 

معین و کارشناسی شده را انجام دهند تا مؤثر واقع شود.  همچنین برای رفع این مشکل از ظرفیت 

پژوهشی دانشگاه ها و دانشجویان استفاده کنند.
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7منطقه
جلسهQشورایQبهداشتQشهرداریQمنطقهQ8راهQهایQمقابلهQباQموشQهایQفاضلابQراQبررسیQکرد

ضرورت طرح ضربتی

درQدیدارQشهردارQمنطقهQ7باQمردمQمحلهQعسکریهQمطرحQشد

سامان دهی پیاده رو ها و پمپ بنزین
8منطقه



3 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
s h a h r a r a n e w s . i r

صفائی|خانمــی جــوان پرونده های 

برادرش را در دســت گرفته و به کمیته 

نظارتی منطقه8 آمده تا بتواند چاره ای 

برای مشــکل برادرش پیدا کند. سال 

1394 یک واحد 42متری بر پشت بام 

خانــه ای را به طور قولنامــه ای خرید 

می کند و پس از گذشت 6سال مالک 

یکی از واحدها قصد فروش خانه اش 

را دارد  اما به دلیل ساخت این 42متری 

بدون مجوز به مشکل خورده  است و باید 

این ملک تخریب شود. برای پیشگیری 

از مشکلات مشــابه با شهردار منطقه 

گفت وگو کردیم.  

شهردار منطقه8 دراین باره می گوید:

خرید ملک به طور قولنامه ای به هیچ 

وجه توصیه نمی شود گاهی شهروندان 

به دلیل قیمت ارزان ملک قولنامه ای،

اقدام به خرید می کنند و از تبعات سوء 

این خریــد آگاه نبوده و ناخواســته به 

دردسر می افتنــد و در نهایت محکوم 

به پرداخت هزینه هــای مالی گزاف و 

قبول وضعیت ملک می شوند.

حسین عبدا...زاده ادامه می دهد: گاهی 

به دلیل داشتن تخلفات ساختمانی،

ملک مشمول رأی کمیسیون ماده100

از جمله قلع بنا یا جریمه می شــود. به 

همیــن دلیل مالک قــادر به دریافت 

پایانکار و در نهایت سند ثبتی نبوده،

پس ترجیــح می دهد ملک را با همان 

وضعیت بفروشــد و به خریدار منتقل 

کند.

وی می افزایــد: از جمله مــواردی که 

هنــگام خرید ملک قولنامــه ای باید 

مورد نظر خریداران باشــد اســتعلام 

وضعیت ساختمان از شهرداری درباره 

تخلفــات ســاختمانی و بدهی ملک 

است البته این استعلام درباره املاک 

سنددار برابر تبصره8ماده100 اتفاق 

افتاده و دفاتر رسمی موظف به گرفتن 

استعلام از شهرداری هستند. از دیگر 

تبعات احتمالــی املاک قولنامه ای،

مالک نبودن فروشنده در قبال ملک 

و کلاهبرداری فروشنده بدین صورت 

که ملک یادشــده در رهن بانک است  

و باوجود داشــتن ســند ثبتی به طور 

قولنامه ای با دریافت کل ثمن معامله 

اقدام به فروش کند.عبدا...زاده تذکر 

می دهد: برابر ماده22قانون ثبت ادارات 

دولتی و شــهرداری شخصی را مالک 

می داند که ســند ثبتی به نام او صادر 

شده اســت و مالک ملک قولنامه ای 

در هیچ مرجع اداری یا قضایی مالک 

شناخته نشده و پس از اثبات وقوع بیع 

در مرجع قضایی فقط بیع انجام شده 

صحیح تشخیص داده شده و کماکان 

مالکیت مشکوک است.  

شهردارQمنطقه8
QازQتبعاتQخریدQاملاكQبدونQسندQمیQگوید

خریدار قولنامه ای  
مالک نیست

شھر خبر

8منطقه

فرهنگQسازیQگامیQبرایQپیشگیری 
حسن موحدیان، رئیس شورای شهر مشهد، نیز در این نشست بیان 

کرد:  بهرین موضوع در دستگاه های قضایی بحث پیشگیری است.

برای پیشگیری از اختلافات باید مسائل جامعه به طور ساختاری حل 

شود. به سمت فرهنگ سازی برویم نگاه ما به شهر نگاهی ترمیمی 

است و تلاش داریم با این شیوه مشکلات شهر را حل و فصل کنیم.

فرقی نمی کند سد معبر باشــد یا مشکلات خدمات شهری در هر 

صورت با فرهنگ سازی می توانیم مشکلاتمان را برطرف کنیم.

مردمQبرایQمردم 
حجت السلام حسن منصوریان، رئیس کمیسیون فرهنگی ، اجتاعی،

زیارت،  گردشگری و رسانه شورای اسلامی شهر مشهد، نیز با اشاره به این 

موضوع که مردم پای کار بیایند گفت: ما به عنوان مدیریت شهر، تسهیلگر 

و حایتگر هستیم. مشکلات اجتاعی محلات کدخدامنشانه حل 

می شود و برای رفع این مشکلات باید تشکل ها، هیئت های مذهبی و 

کانون ها پای کار بیایند.تاکنون هرچه برای پیشگیری از اعتیاد، طلاق،

کودک کار و... هزینه کرده ایم نتیجه مطلوبی نداشته است. ما می توانیم 

با تکیه بر مسجدمحوری برای رفع معضلات و مشکلات اجتاعی از 

مردم مساجد و معتمدان محله استفاده کنیم.

صفائی| بیت الزهرا واقع در خیابان هفده شـهریور مدتی 

اسـت پایـگاه کمیتـه حـل اختـلاف «هیئت هـای مذهبی 

شهرسـتان مشـهد» اسـت. هفتـه گذشـته اعضـای ایـن 

کمیتـه میزبـان شـورای شـهر بودنـد تـا بتوانند بـا کمک 

یکدیگـر در مسـیر فرهنگـی گام بردارند.

محمـد اسـاعیل عندلیب، معاون دادسـتان و ریاسـت 

دادسرای عمومـی و انقـلاب ناحیه۴مشـهد، از مدیـران 

ایـن کمیتـه، در  نشسـت حـاضر گفـت: کمیتـه حـل 

اختـلاف هیئت هـای مذهبـی آزمـون و خطایـش را انجام 

داده و امـروز می توانیـم از آن بـه عنـوان یـک فرصـت در 

دیگـر مـوارد مدیریتـی اسـتفاده کنیـم. در حـال حـاضر 

شـعب همیـاران در 80مسـجد شـهر مشـهد تشـکیل 

شـده و شـوراهای حل اختـلاف در ایـن مسـاجد فعالیت 

می کننـد و تاکنـون توانسـته اند 50درصـد مشـکلات 

مردمـی را کـه غیرمالـی اسـت به طـور کدخدامنشـانه 

برطـرف کننـد. شـورای شـهر و شـهرداری مشـهد بـا 

وجود داشـتن کمیسـیون فرهنگی و سـازمان فرهنگی و 

اجتاعـی می تواننـد به کمـک کمیته های حـل اختلاف 

بیاینـد و بـا همراهـی یکدیگـر مشـکلات مـردم را برطرف

 کنند.

رفع مشکلات با  مسجدمحوری

QحلQکمیتهQوQمشهدQشهرQشورایQاعضایQمشتركQنشستQدر
اختلافQهیئتQهایQمذهبیQشهرستانQمشهدQمطرحQشد
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طعمه گذاری برای موش ها
مرتضی طهماسبی، رئیس اداره خدمات شهری 

منطقه7، با بیان اینکه هفته ای دو نوبت در خیابان 

شهید خاکستری طعمه گذاری برای اتلاف موش ها 

انجام می شــود، توضیــح داد: در 50نقطه از این 

خیابان طعمه گذاری شده است اما صرف اقدامات 

شهرداری باعث اتلاف این حیوان موذی نمی شود 

و نیاز است تا مغازه داران از ریختن زباله های خود 

در کانال و جوی خیابان  و رها کردن فاضلاب خانگی 

به داخل کال ها بپرهیزند.

غربالگری تنبلی چشم
طرح غربالگری تنبلی چشم کودکان 3تا6 سال در 

محدوده شهرداری منطقه8 مانند دیگر مناطق 

شهری در حال اجراست. نرگس عظیمی، کارشناس 

مسئول واحد پیشگیری اداره بهزیستی مشهد، در 

این زمینه گفت: این طرح در 75مرکز مثبت زندگی 

در مشهد اجرا می شود که چهار مرکز در منطقه8

قرار دارد. این مراکز در خیابان های چمران، امام 

رضــا)ع(، امیر کبیر و میدان امــام خمینی)ره( واقع 

شده اند.

تعویض وسایل ورزشی قدیمی
رئیس اداره فضای سبز شهرداری منطقه7 از تعویض 

ست وسایل ورزشی قدیمی و مستعمل خبر داد.

احمد حســنی گفت: وسایل ورزشی پارک اقاقیا 

با اعتباری بالغ بر420میلیون ریال، در راســتای 

حفظ سلامتی شهروندان نوسازی و مورد استفاده 

شهروندان قرار گرفته است.

وی افزود: در این پارک، تعویض یک ســت کامل 

لوازم بدن سازی شامل گام زن، مسگری، اسکی 

دونفره و دیگر وسایل ورزشی اجرا شده است.

سم پاشی درختان توت
هزار و 400اصله درخت توت توسط اداره فضای سبز 

منطقه8 سم پاشی شد. مهدی ضیغمی، رئیس اداره 

فضای سبز، در این زمینه گفت: طی ماه گذشته هزار 

و 400اصله درخت در آیلند و ضلع جنوبی حاشیه 

بزرگراه شهید ســلیمانی سم پاشی شد. این کار 

بــرای مبارزه با بیماری های قارچی انجام شــده 

است. همچنین در این راستا هزار و 360متر طول 

پرچین ترون خشک شده و خسارت دیده در بولوار 

نامجو، ارشادالرضا، لشکر و... جمع آوری شد.

نصب راهبند ترافیکی
مسئول امور ترافیک  شهرداری منطقه7 از نصب 

تعــداد 105راهبنــد ترافیکی یا بــولارد بتنی در 

اطراف میدان هفده شهریور خبر داد.عباس دلیر 

با اشاره به درخواست های مکرر شهروندان مبنی 

بر جلوگیری از پارک خودروهای غیرمجاز در اطراف 

میدان هفده شهریور، گفت: با هدف بازدارندگی و 

جلوگیری از پارک خودروهای غیرمجاز، بولارد های 

بتنی با اعتبــاری بالغ بر 450میلیارد ریال مقابل 

سرای یک و 2 میدان هفده شهریور نصب شد.

قدردانی از توان یابان
به مناســب فرارســیدن هفته معلولان حســین 

عبدا... زاده شهردار منطقه از کارمندان توان یاب 

قدردانی و تشکر کرد. این مراسم با حضور جمعی از 

معاونان شهردار در دفترش برگزار شد، عبدا... زاده 

گفت: توان یابان مطالباتی دارند که باید آن ها در 

شهرسازی و مکان های تفریحی شهرمان در نظر 

گرفته شود. باید زمینه حضورشان در جامعه فراهم 

شــود تا از پتانسیل شــان در اداره های مختلف 

استفاده شود.

اجرای طرح انضباط ترافیکی
به منظور جلوگیری از ایجاد مزاحمت برای عابران 

و دوچرخه سواران طرح انضباط ترافیکی در سه 

مرحله در منطقه7 و با هماهنگی رئیس پلیس منطقه 

اجرایی می شود. در مرحله اول با توزیع تراکت و 

نصب بنر  به شهروندان اطلاع رسانی می شود که 

پارک خودرو در پیاده رو، مســیرهای دوچرخه و 

ایستگاه اتوبوس تخلف اســت، در مرحله دوم به 

افراد خاطی تذکر داده می شود و در مرحله سوم 

خودروهای متخلف اعمال قانون می شوند.

لای روبی کانال ها
به منظور زیباسازی منظر شهری عملیات شست وشو 

و لای روبی کانال های منطقه انجام شــد. کاظم 

یزدان مهر، معاون فنــی و اجرایی، گفت: طی ماه 

گذشته 12هزار متر از طول کانال ها لای روبی  شده 

است. او هدف از این کار را روان سازی، پیشگیری 

از بوی نامطبوع و دفع پســاب ها دانست و افزود:

این کار به منظور پیشــگیری از بروز آب گرفتگی 

و هم زمــان بــا شروع فصــل بــارش انجام شــده

 است.
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گروهQجهادیQدانشجویانQعلومQپزشکیQمشهدQدرQدورانQکروناQسنگQتمامQگذاشت

گام برداشتن در »صراط الحمید «

 QبزرگQهاییQاقدامQباQکوچکQگروهی
قرارمان در بیمارستان امام رضا)ع( است؛ با یک گروه دانشجویی ساده  و بی ادعا که در پشتِ صحنه 

بسیاری از اتفاق های کرونایی این روزهای شهرمان هستند و بی ادعا و مخلص کارشان را انجام 

می دهند. آن ها در طول مصاحبه بارها از بازگو کردن کارهایشان طفره رفتند و کار را به دیگری نسبت 

دادند و خود را کوچک ترین عضو گروه معرفی کردند. برهان دلیری فر و سعید الماسی باغان در این 

روزهای سخت در کنار درس خواندنشان دست از کارهای جهادی شان برنداشته اند. البته گروه 

جهادی آن ها قبل از کرونا در زمینه پزشکی فعالیت های گسترده ای داشته که برای آن جایزه هایی هم 

دریافت کرده است. اما از زمانی که کرونا در شهر جولان می دهد فعالیتشان به این سمت  رفته است.

دلیری فر درباره اینکه چرا دیگر اردوی جهادی مانند گذشته برگزار نمی شود این گونه توضیح 

می دهد: در زمان کرونا مجوز حضور در روستاها صادر نمی شود. زیرا همان طور که می دانید 

ارتباط های روستاییان محدود به خودشان است و کمتر فردی از شهر به آنجا می رود. در صورتی که 

ما مبتلا باشیم می توانیم تمام افراد روستا را درگیر کنیم. از این رو وزارت بهداشت ترجیح می دهد در 

این زمان اردوی جهادی برگزار نشود. تنها اردویی که در این روزها برگزار شد اردوی دندان پزشکی 

به مدت سه روز بود. البته طبق برنامه ریزی هایی که داریم اگر مجوزی به ما داده شود هم زمان با روز 

پرستار اردوی بزرگ جهادی را در گلشهر  با حضور تمام ابعاد درمانی و بهداشتی برگزار می کنیم.

گروه جهادی «صراط الحمید» در نوروز 96به بزنگان سرخس رفته اند. تابستان همان سال به 

همراه 200نفر پزشک، ماما، فیزیوتراپ، دندان پزشک و... به روستای قلندرآباد فریمان رفته اند که 

بزرگ ترین اردوی جهادی کشور محسوب می شود. از سال 97هم با تشکیل کمیته های مختلف 

کارشان را به طور تخصصی در زمینه های مختلف پزشکی دنبال می کنند.

 QاستQمانQقسمQراستایQدرQکارمان
برهان دلیری فر دانشجوی ترم11 پزشکی است. 5سال و نیم است که در فضای بسیج دانشجویی 

است و مدت 6سال است فعالیت های جهادی اش را شروع کرده است. در حال حاضر مسئول 

بسیج دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی مشهد و هم زمان دبیر قرارگاه مبارزه با کرونا بسیج 

دانشجویی استان و همچنین مسئول قرارگاه «شهید احمدی روشن» بسیج دانشجویی استان 

است. آن طورکه می گوید قرارگاه شهید احمدی روشن قرارگاه تخصصی مطالبه گری در فضای 

بسیج دانشجویی کشوری است. دلیری فر از همان 6سال قبل که وارد فضای اردوهای جهادی شده 

است اهمیت آن را درک کرده و تلاش کرده قدمی در این راه بردارد. می گوید: آنچه خودم بیشتر از 

همه به آن اهمیت می دهم اردوهای جهادی دانشگاه علوم پزشکی است. آنچه در عکس ها می بینم 

سـمیرامنشادی|اسـم اردوهـای جهـادی را در ایـن سـال های 

اخیـر بسـیار شـنیده ایم. اردوهایی کـه در میان جوانـان به ویژه 

دانشـجویان بیشـر از هـر قـر دیگـری جـای خـود را بـاز کرده 

است. این دانشجویان هدفشان کمک به مردم مناطق محروم 

اسـت. آن هـا بـدون اینکـه کوچک ترین چشمداشـتی داشـته 

باشـند بـه دورتریـن و محروم تریـن روسـتاها می روند و دسـت 

بـه اقدام هـای فرهنگـی، عمرانـی و... می زنند، باشـد تـا دردی 

از دیگـران کـم کننـد. در بیشـر عکس هـا و گزارش هایـی کـه از 

اردوهـای جهـادی دانشـجویی منتـر می شـود فعالیت های 

عمرانـی بـه چشـم می خـورد، امـا ایـن بـار بـه سراغ تعـدادی از 

دانشـجویان دانشگاه علوم پزشـکی رفتیم که در گروه جهادی 

»صراط الحمیـد« دور هـم جمـع شـده اند. آن هـا فعالیت هـای 

مختلـف پزشـکی دارنـد و از زمانـی کـه کرونـا مهـان ناخوانـده 

شـهر و کشورمان شـده  گسره فعالیتشـان بیشر شده است. 

آن هـا معتقدند مجاهدت در راه گاهی اسـحله به دسـت گرفتن 

و جنگیـدن اسـت، گاهـی هـم ماننـد حال حـاضر کم کـردن درد 

 و رنـج مردمـان اسـت. بـه هـر حـال هـر کدامشـان نوعـی جهـاد

 است.

اولویتمان حاشیه شهر است
امین فتوحی دانشجوی ترم7 دندان پزشکی است. از بهمن سال 97که ترم 
دوم بوده جذب گروه جهادی دانشجویی صراط الحمید شده است. هنگامی 
که با هم همکلام می شویم با لهجه شیرین یزدی اش توضیح می دهد: ترم دوم 
بودم که با این گروه و هدفی که دارند آشنا شدم. راستش کار ما هم در راستای 
کم کردن درد و رنج مردم است. چه بهر از اینکه بتوانیم در این راستا قدمی 

کوچک برداریم به همین دلیل با آن ها همراه شدم.
او ادامه می دهد: اولین اردویی که شرکت کردم در منطقه گلشهر بود. آن زمان 
امکانات زیادی نبود و در حد دستیار دندان پزشکی فعالیت داشتم. اما حالا 
به عنوان مسئول اردوهای جهادی دندان پزشکی فعالیتم را دنبال می کنم و 

این به کارهای ما وسعت بیشری داده است.
این دانشجوی دندان پزشکی توضیح می دهد: استقبال دانشجویان از اردوها 
بسیار زیاد است. برای هر اردوی جهادی 150نفر متقاضی داریم که تنها 

می توانیم 50نفر از این افراد را برای درمان همراه خودمان ببریم.
فتوحی درباره مکان هایی که برای اردو انتخاب می کنند توضیح می دهد: 
بیشرین تمرکزمان روی حاشیه شهر و اتباع خارجی است. زیرا هزینه های 
دندان پزشکی برای این افراد بسیار زیاد است و احتال پوسیدگی دندانی هم 
زیاد است. اتباع خارجی هم به دلیل اینکه به مراکز درمانی مراجعه نمی کنند 

جزو اولویتان قرار گرفت.
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فضای اردوهای عمرانی است، اما کمتر فضای فرهنگی اردوهای جهاد 

در عکس ها و فیلم ها دیده می شود. فعالیت ما در راستای همان قسمی 

است که یاد می کنیم. اردوهایی که آن ها برگزار می کنند بر طبق نیازهای 

مردمی است که به کمکشان می روند. به همین دلیل در زمینه بیماری ها،

مامایی، دندان پزشکی و در کل هر آنچه به سلامت مردم ارتباط دارد برگزار 

می شود. این گروه دانشجویی فعالیتشان مخاطب خوبی دارد  زیرا مسئله 

درمان، نیاز مردم است.

تاریخچهQQیکQگروهQجهادی 
دلیری فر درباره چگونگی و زمان شکل گیری گروه صراط الحمید 

این گونه برایمان توضیح می دهد: این قرارگاه جهادی از سال 83توسط 

دانشجویان پزشکی تشکیل شده است. اردوهای جهادی قرارگاه صراط 

الحمید بسیار فعال است و جایزه های مختلفی را دریافت کرده و مدتی 

به عنوان بزرگ ترین قرارگاه جهادی کشور معرفی شده است. به طور کلی 

این گروه،40نفر نیروی ستادی دارد که 2هزار 573نفرآن ها را همراهی 

می کنند. در اردوهایی که برگزار می کنیم گاهی تا 600نفر هم شرکت 

می کنند. ناگفته نماند که این قرارگاه در بحث دندان پزشکی هم به طور 

تخصصی کار کرده است.

فعالیتQهایQکروناییQباQدلهرهQبود 
صحبت از کرونا و فعالیتشان می شود. برایمان جای پرسش دارد که آیا 

در موج اول کرونا آن ها هم ترس از ابتلا داشته اند؟ دلیری فر نگاهی به 

جمعشان می کند و در پاسخ به پرسشمان با لبخند می گوید: دروغ چرا؟ 

بچه هایی که برای کمک کردن می آمدند هم ترس و دلهره داشتند. چون 

بیماری و راه درمانش ناشناخته بود. اما با وجود این می آمدند و کارشان 

را انجام می دادند. ترس بی فایده بود باید کارمان را انجام می دادیم. اگر 

آن زمان به دانشکده پزشکی می آمدید با کلاس هایی روبه رو می شدید 

که به کارگاه تولید ماسک تبدیل شده بود. البته محیط استریل هم درست 

کرده بودیم. بچه ها تمام نکات بهداشتی را رعایت می کردند و خدارا شکر 

فردی مبتلا نشد.

تهیهQتجهیزاتQحفاظتیQکادرQدرمان 
 او در ادامه صحبت هایش اشاره می کند که با یک بیماری ناشناخته روبه رو 

بودند. با تحقیقی که انجام دادند، متوجه شدند در تجهیزات حفاظتی 

کادر درمان کمبودهایی وجود دارد. از این رو کارشان به سمت تأمین و 

تهیه این اقلام می رود. دلیری فر ادامه می دهد: اولین چیزی که در این 

زمینه متوجه شدیم کمبود تجهیزات حفاظتی بود. به ویژه آنچه کمبودش 

بسیار لمس شدنی بود شیلد صورت بود. ایده پردازی  کردیم و گفتیم چطور 

می توانیم از وسایل ساده، شیلد محافظتی درست کنیم. در نهایت توانستیم 

با کمک طلق شیلد درست کنیم. آن ها طی69روز یک گروه جهادی تشکیل 

می دهند که بیش از 120نفر عضو داشته است. آن ها 200هزار شیلد تولید 

و برای مراکز سانترهای کرونای استان ارسال می کنند.

دلیری فر درباره فعالیت بعدی این گروه که با همکاری دانشجویان 

دانشگاه فنی و حرفه ای استان بوده توضیح می دهد: پاپوش یکی دیگر 

از لوازمی بود که در این دوران بسیار مورد نیاز و استفاده کادر درمان بود.

اما برخی از این پاپوش ها سنگین  و استفاده دائم آن ها برای کادر درمان 

اذیت کننده بود. از این رو به طور ابداعی بسیجیان دانشگاه فنی حرفه ای 

استان راهکاری برای پاپوش دادند. آن را بررسی و از ایده شان برای تولید 

استقبال کردیم. نزدیک 80 تا 90هزار از این پاپوش ها تولید و در اختیار 

بیمارستان ها و کادر درمان قرار گرفت.

تأمینQنیروی191QراQانجامQدادیم 
در آن روزهایی که شهر و کشورمان با ویروس هزار چهره کرونا می جنگید،

این گروه دانشجویی هنگامی که کمبود ماسک را می بیند به سمت 

برطرف کردن این دغدغه می روند.  مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه 

علوم پزشکی مشهد توضیح می دهد: با توجه به دغدغه ای که برای تولید 

ماسک بود 37مرکزی را که  در مشهدماسک تولید می کردند شناسایی 

کردیم. با پشتیبانی هایی که از این مراکز برای تهیه پارچه انجام شد کار 

تولیدشان سرعت بیشتری گرفت. البته برای استریل بودن ماسک های 

تولیدی هم آن ها را پشتیبانی کردیم. فعالیت دیگرشان هم تأمین نیروی 

سامانه 191 یا همان سامانه ای است که شاید شما هم با آن تماس گرفته اید 

و پرسش های کرونایی تان را درمیان گذاشته اید. علاوه بر این تأمین نیرو 

در طرح شهید سلیمانی  نیز که طرح رهگیری و بیماریابی کرونایی بود 

برعهده این گروه بوده است. با آنکه این طرح در کشور پیگیری شد، اما 

ابتدای آن از دانشگاه علوم پزشکی مشهد کلید خورد.

رسالتQQدانشجویانQدرQموجQپنجم 
شاید بتوان گفت سخت ترین ماه های کرونایی را در موج پنجم داشتیم.

روزهای سختی که بسیاری از هم وطنان مان درگیر این بیماری شدند و 

به کادر درمان فشار کاری زیادی وارد شد. در روزهای ابتدایی این موج که 

اوج فعالیت گروه دانشجویی صراط الحمید بوده آن ها با گذاشتن جلسه 

با تمام بخش های دانشگاه علوم پزشکی برای کمک رسانی اعلام آمادگی 

می کنند. آن ها در مرداد ماه با توجه به مسائل روز و دغدغه هایی که وجود 

داشت قرارگاهی به نام « قرارگاه مردمی دانشجویی مبارزه با کرونا بسیج  

دانشجویی خراسان رضوی» راه انداختند. این قرارگاه از 9کمیته در 

زمینه های مختلف کرونایی تشکیل شده است. الماسی در این زمینه 

برایمان توضیح می دهد: گروه هایی را که می توانستند به طور جهادی 

کمک  کنند شناسایی و آن ها را  دعوت به کار کردیم.9کمیته مختلف که 

هر کدام کارهای مختلفی را انجام می دادند. بیشتر فعالیت این گروه 

روی واکسیناسیون بوده و هست.

QتربیتQهمیارانQسلامت 
وظیفه ذاتی واکسینه کردن مردم به عهده شبکه بهداشت و کادر بهداشتی 

هر استانی است. با این حال گروه صراط الحمید وارد این حوزه شدند و 

بخشی از کار را به دست گرفتند. الماسی در این زمینه توضیح می دهد:

با توجه به بالا بودن ابتلای کرونا در کشور و فشاری که به کادر بهداشت و 

درمان وارد بود احساس کردیم باید در زمینه واکسیناسیون فعالیتمان 

را شروع کنیم. طبق آماری که گرفتیم  تأمین  85درصدی نیروی  مراکز 

سلامت شهر مشهد به عهده این گروه بوده و هست. اگر بخواهیم آمار 

هم بگیریم از هر 10واکسن 8تا9عدد از آن ها توسط اعضایی تزریق شده 

که ما معرفی کرده ایم. حدود 2هزار و 573نفر از 25شهریور تا کنون در 

این مراکز واکسیناسیون در گردش بودند. مجموع ساعت هایی که این 

افراد در مراکز مشغول به خدمت بوده اند 190هزار ساعت بوده است. در 

برخی مراکز به طور خاص از صفر تا صد کار واکسیناسیون برعهده این 

گروه بوده است. از جمله مرکز حرم رضوی واقع در دارالمرهم که با حضور 

وزیر بهداشت افتتاح شد، مرکز نمایشگاه بین المللی که بزرگ ترین مرکز 

تجمعی کشور است، مرکز تخصصی اطبا که در بازار ملل راه افتاد و مرکز 

مشهد مال. مدیریت کامل این مجموعه ها به عهده گروه جهادی صراط 

الحمید بوده است. طبق آمارهایشان در مراکزی که کار واکسیناسیون 

را انجام می دادند حدود 600هزار دوز واکسن تا 28آبان ماه تزریق شده 

است. الماسی ادامه می دهد: در مراکز واکسیناسیون نیاز به پزشک است.

تأمین نیرو 113 نیرو شامل پزشک، دانشجو و رزیدنت برای 37 مرکز از طریق 

این گروه انجام شده است. ناگفته نماند که بخشی از کارشان این روزها 

در مراکز واکسیناسیون متروهاست و با مشارکت شهرداری مکان هایی 

در اختیار گروه ها قرار گرفته است. الماسی درباره کارشان می گوید: این 

کار بزرگی است که دانشجویان متولی آن شدند. آنچه انجام شده تاکنون 

در کشور  دیده نشده است. این مراکز همچنان فعالیت دارند و آمارشان 

هر روز به روز می شود.

الماسی یکی از فعالیت های قرارگاه مردمی دانشجویی مبارزه با کرونا را 

تربیت همیاران سلامت بیان می کند و برایمان توضیح می دهد: در این 

زمینه 3هزار نفر داوطلب شدند که همه آن ها شهروندان عادی شهرمان 

بودند. درخواست آن ها بررسی شد و در نهایت 600نفر از آن ها آموزش 

دیدند. روزانه تا 120نفر وارد سانترهای کرونا در چهار بیمارستان اصلی 

مانند امام رضا)ع(، قائم)عج(،شریعتی و هاشمی نژاد می شدند. کمک آن ها 

کمک به کادر درمان و کم کردن فشار کار بوده است.

تولیدQآبمیوهQوQتأمینQاسکانQهمراهانQبیمار 
چندی قبل در شهرآرا محله با گروهی مردمی مصاحبه کردیم که آبمیوه برای 

بیماران کرونایی تولید می کردند. آن ها اشاره کردند که گروهی دانشجویی 

میوه ها را در اختیارشان قرار می دهد. حالا که در جمع این دانشجویان 

بودیم به یاد آن گزارش افتادیم. این موضوع را که با آن ها در میان گذاشتیم،

دلیری فر می گوید: برای به دست آوردن سلامتی بیماران کرونا دو نکته 

اهمیت دارد. یک مصرف معایعات و آبمیوه و دوم تأمین اکسیژنشان  بوده 

و هست.  کمیته تکریم بیماران و کادر درمان را تشکیل دادیم و با دعوت 

از گروه  جهادی مردمی خواستیم که پای کار برای تولید آبمیوه باشند. با 

پیگیری ها و حمایت هایی که از ما انجام شد در بحث تولید آبمیوه فعالیت 

کردیم.40تن سیب خریداری شد و در اختیار جریان های دانشجویی و 

جهادی قرار گرفت. درنهایت 25تن آبمیوه و 10یا 11هزار تن آب معدنی 

در بیمارستان ها وبخشی از این تولیدها هم در حاشیه شهر تولید شد.

اسکان همراهان بیماران کرونایی هم از جمله فعالیت ها آن ها در موج 

پنجم بوده در این زمینه دلیری فر توضیح می دهد:30درصد بیماران 

کرونایی بستری در بیمارستان شهرستانی هستند. در آن زمان تعداد 

زیادی از خانواده های همراه در اطراف بیمارستان سرگردان بودند و 

مکانی برای استقرار نداشتند. از این رو مکان هایی مقابل اورژانس 

بیمارستان قائم و اوژانس بیمارستان  امام رضا)ع(  در نظر گرفته شد که 

روزانه 100نفر هم گنجایش اسکان داشت. حدود 50روز برای این کار زمان 

گذاشته شد.

اردوهای فیزیوتراپی طولانی تر است
شهلا خطیبی، مسئول سابق خواهران قرارگاه جهادی 
صراط الحمید و مسئول بسیج دانشجویی خواهران 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد است. او دانشجوی 
ترم7فیزیوتراپی است. خطیبی از سال 97 که دانشجو 
شده وارد گروه جهادی صراط الحمید شده است. به 
گفته خودش از زمانی که دانشجو شده به دلیل هم زمانی 
با همه گیری کرونا اردوها کمر شده است. او درباره حوزه 
فعالیتش که فیزیوتراپی است می گوید: هان طور که 
می دانید دوره درمان فیزیوتراپی بلند مدت است، از این رو 
مدت اردوهای فیزیوتراپی بیشر از اردوهای دیگر است. 
استقبال از کارمان در حاشیه شهر بسیار خوب است. زیرا 

آن ها کمر هزینه فیزیوتراپی می دهند.

اردویی جهادی برای کمک به بانوان
است  ۳مامایی  ترم  دانشجوی  رجب زاده  مهدیه 
و مسئول حوزه مامایی گروه جهادی دانشجویی 
صراط الحمید. با آنکه ورودش به دانشگاه هم زمان با 
کرونا شده است، اما با این حال کرونا مانع از فعالیت های 
او نشده است.او از طریق دوستانش با گروه جهادی 
مرتبط می شود. از زمانی که او عضو شده در یک اردوی 
جهادی در اردیبهشت ماه شرکت کرده است. این اردو 
که در محله پنجتن برگراز شده مورد استقبال بانوان 
و دخران آن منطقه بوده است. رجب زاده می گوید: 
متأسفانه بسیاری از دخران و بانوان از ابتدایی ترین 
مسائل بهداشتی آگاهی ندارند. این امر سبب می شود 
تا سلامتی خودشان و نوزادشان به خطر بیفتد. از این رو 
تصمیم گرفتیم در اردویی که 20آذر ماه در محله پنجتن 
برگزار می شود ابتدا مراجعان، مشاوره مامایی داشته 

باشند و سپس در کلاس های آموزشی شرکت کنند. 

الحمید بوده استالحمید بوده است طبق آمارهایشان در مراکزی که کار واکسیناسیون 

را انجام می دادند حدود 

است. الماسی ادامه می دهد

113تأمین نیرو 113تأمین نیرو 

این گروه انجام شده است

در مراکز واکسیناسیون متروهاست و با مشارکت شهرداری مکان هایی 

در اختیار گروه ها قرار گرفته است

کار بزرگی است که دانشجویان متولی آن شدند

در کشور  دیده نشده است

هر روز به روز می شود

الماسی یکی از فعالیت های قرارگاه مردمی دانشجویی مبارزه با کرونا را 

تربیت همیاران سلامت بیان می کند و برایمان توضیح می دهد

3زمینه 3زمینه 3هزار نفر داوطلب شدند که همه آن ها شهروندان عادی شهرمان 

بودند. درخواست آن ها بررسی شد و در نهایت 

الحمید بوده است. طبق آمارهایشان در مراکزی که کار واکسیناسیون 

28هزار دوز واکسن تا 28هزار دوز واکسن تا 28آبان ماه تزریق شده  600را انجام می دادند حدود 600را انجام می دادند حدود 600

 الماسی ادامه می دهد: در مراکز واکسیناسیون نیاز به پزشک است.

37 دانشجو و رزیدنت برای 37 دانشجو و رزیدنت برای 37 مرکز از طریق  113تأمین نیرو 113تأمین نیرو 113 نیرو شامل پزشک،

این گروه انجام شده است. ناگفته نماند که بخشی از کارشان این روزها 

در مراکز واکسیناسیون متروهاست و با مشارکت شهرداری مکان هایی 

در اختیار گروه ها قرار گرفته است. الماسی درباره کارشان می گوید: این 

کار بزرگی است که دانشجویان متولی آن شدند. آنچه انجام شده تاکنون 

در کشور  دیده نشده است. این مراکز همچنان فعالیت دارند و آمارشان 

هر روز به روز می شود.

الماسی یکی از فعالیت های قرارگاه مردمی دانشجویی مبارزه با کرونا را 

تربیت همیاران سلامت بیان می کند و برایمان توضیح می دهد: در این 

هزار نفر داوطلب شدند که همه آن ها شهروندان عادی شهرمان 

600 درخواست آن ها بررسی شد و در نهایت 600 درخواست آن ها بررسی شد و در نهایت 600نفر از آن ها آموزش 
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آبQمیوهQگیریQمحلهQمقدمQازQتروتازهQبودنQاینQشغلQمیQگوید

ویتامین؛ از تولید  به مصرف

همان طور 
که آشپز، 
غذای مخصوص 
خودش را دارد، 
در آب میوه فروشی 
هم می توان 
طعم های 
منحصربه فردی 
داشت

نجمهموســویزاده| تا همین نیم قــرن پیش خبری از 

مغازه های آب میوه گیری و بستنی فروشــی به شکل 

امروزی نبود. مرد بستنی فروش بشکه بزرگی از جنس 

فلز و چــوب را روی گاری می گذاشــت و اول بازارچه یا 

خیابان می ایســتاد. وسط بشــکه منبعی داشت که 

بســتنی را داخل آن می ریختنــد. دورتادور منبع هم 

یخ و نمک بود و با یک چوب بلند یخ ها را در بشــکه هم 

می زدند. سپس بستنی را داخل صندوقی دستی مثل 

یخچال های امروزی می ریختند و زمانی که بســتنی 

 می بســت، بــا کاردک آن را جــدا و وزن می کردند و به

 اصطلاح بستنی کاردی به دست مشری می دادند. 

آب میوه هم بیشر در خانه ها و به شکل سنتی مصرف 

می شد، اما کم کم با استقبال مردم مغازه هایی شکل 

گرفت که فقط آب میوه و بســتنی می فروختند و حالا 

به عنوان یکی از مشاغل موادغذایی به شار می روند. 

شاید این حرفه درظاهر شغل سختی به نظر نرسد، اما 

مانند دیگر مشــاغل فرازوفرودهای زیادی دارد و اگر 

مهارت و تجربه نباشــد، بی گان به جای سودآوری، 

ضرر و زیان جبران ناپذیری خواهد داشت.

 QکاریQاستانداردهایQرعایت
در محله مقدم یک مغازه آب میوه و بستنی فروشــی 

هســت کــه قدمتش بــه 30ســال می رســد. هادی 

کرمانی نژاد 38ساله و یکی از صاحبان مغازه درباره 

شــکل گیری کارشــان این گونه توضیــح می دهد: 

ســال1367 مغازه به شکل سوپرمارکت و آبمیوه بود، 

اما بعد از 2ســال محل فروش آب میوه و بستنی شد. 

شروع کار با برادر بزرگ تــرم و یکی از اقوام بود. البته 

من از همان سن کم در کنار آن ها مشغول به کار شدم 

و زمانی که تحصیلات کارشناســی ام به پایان رسید، 

تمام وقت در مغازه حضور داشتم.

او با اشاره به اینکه حساسیت در مشاغل موادغذایی 

نسبت به دیگر شغل ها بیشتر است، می گوید: مواد 

اولیه ما شامل میوه و لبنیات می شود. به همین دلیل 

روزانه و تازه خرید می کنیم. از طرفی چون با لبنیات 

سروکار داریم، از نظر بهداشتی نیاز به دقت زیاد است. 

پس باید همه نکات بهداشتی و استانداردهای لازم 

را بدانیم و رعایت کنیم؛ چه از نظر خرید محصولات و 

چه از نظر دستگاه ها، یخچال، فریزر و... که در مغازه 

وجود دارد.خرید میوه های تازه و شست وشوی مداوم 

مغازه در کنار کاری که باید در لحظه انجام شود، جزو 

ســختی های این شغل به شــمار می رود که شاید به 

چشم نیاید. کرمانی نژاد در این باره می گوید: شغل ما 

متفاوت از رستوران ها و ساندویچی هاست. چون آن ها 

بر اساس منو غذایی در بازه زمانی مشخصی کارشان 

را شروع و غذا را برای ظهر یا شب آماده می کنند، اما در 

آب میوه فروشی مشتری در لحظه سفارش می دهد و 

هم زمان انتخاب های متفاوتی وجود دارد که باید در 

همان موقع آماده و در کمترین زمان تحویل داده شود.

 QنداردQمعناQتعطیلQروز
کار ما ساعت مشخصی ندارد. باید از 7صبح تا زمانی 

که مشتری مراجعه می کند، یک سره در مغازه باشیم. 

ضمن اینکه روزهای تعطیل هم برای ما معنا ندارد: تا 

پیش از اینکه ساعت منع تردد شبانه برداشته شود، از 

ساعت7تا21 پاسخگوی نیاز مشتری بودیم و یک ساعت 

دیگر به نظافت و شست وشوی مغازه می گذشت، اما 

با برداشتن ساعت منع تردد تا زمانی که مشتری باشد، 

مغازه نیز باز است.

او یکی از نقاط قوت شــغلش را آماده سازی سفارش 

در حضور مشتری می داند و می افزاید: در این شغل، 

کار درلحظه و زنده است. مشتری از نزدیک می بیند 

که تمیزی و آب گیری به چه شکل است. برای همین 

با اطمینان بیشــتری خرید می کند. از زمان شیوع 

بیماری کرونا همه دستگاه های آب میوه گیری مغازه 

اتومات اســت و بدون هیچ گونه دخالت دســت، آب 

میوه ها گرفته می شود. این موضوع نیز تأثیر زیادی در 

اقبال مشتری ها داشته است.آن ها در 2نوبت صبح و 

بعدازظهر فعالیت می کنند و می دانند به علت شیوع 

بیماری کرونا باید با ورود به مغازه، علاوه بر شست وشو از 

دستکش، پاپوش و ماسک جدید استفاده کنند. هرشب 

نیز علاوه بر شست وشوی مغازه، همه لباس های نیروها 

شسته می شود تا برای روز بعد آماده استفاده شود.

 QاولیهQموادQخریدQاهمیت
او با اشــاره به اینکه حرفه ما تنوع دارد و شامل بخش 

آب میوه و کافی شــاپ می شــود، توضیح می دهد: 

به دلیــل همین تنوع، به آموزش هــای تخصصی در 

حوزه مشــتری مداری و کسب وکار نیاز است. فردی 

که می خواهد این شــغل را انتخاب کند، می تواند با 

کارکردن در یک مغازه به طــور تجربی یا با گذراندن 

دوره های آموزشــی فنی وحرفه ای اصــول کار را یاد 

بگیرد. به طور حتم داشتن دانش کافی برای هرکاری 

بســیار اهمیت دارد؛ اینکه شما بدانید کدام طعم ها 

در کنار یکدیگر بهتر می شــود، کدام میوه ها مکمل 

هم هســتند و می توانند مخلوط مقوی تری شــوند. 

شاید بتوان گفت همان طور که یک آشپز، غذا یا سس 

مخصوص خــودش را دارد، در حرفه ما نیز با دانش و 

خلاقیت می توان طعم های منحصربه فرد داشت و این 

طعم متفاوت مشتریان بیشتری جذب می کند.

با کاهش مشتری روبه رو هستیم
فعالیت آن ها از زمان شــیوع کووید19 به صورت بیرون بر شــده است. 
کرمانی نژاد توضیح می دهد: 2ماه اول شیوع بیماری کرونا جزو مشاغل رده2 
بودیم. بنابراین مغازه تعطیل شد و ضرر و زیان زیادی به ما وارد کرد، اما از 
نیروها حمایت کردیم. بعد از بازگشایی نیز زمان کمی اجازه فعالیت داشتیم، 
با محدودیت های خاص. به عنوان مثال نیمکت های مقابل مغازه جمع شد و 
فقط اجازه فعالیت بیرون بر به ما داده شد. ضمن اینکه باید همه ظرف ها از نی و 
قاشق تا لیوان به صورت بسته بندی شده در اختیار مشتری قرار می گرفت که 
این موضوع باعث افزایش قیمت ها شد. از طرف دیگر برخی نیروها به بیماری 
دچار می شدند و باید به مرخصی می رفتند تا باعث انتقال بیماری نباشند. در 
این مدت نیز حقوق و مزایای آن ها داده می شد تا خیالی آسوده داشته باشند. 
10ماه اول شیوع بیماری کرونا کاهش 60درصدی مراجعه کنندگان را داشتیم 

و الان نیز مشتری ها نسبت به قبل از شیوع این بیماری 40درصد کمترند.

مواد باقی مانده از بین می رود
برای یک آب میوه فروشــی ساده شــما به وســایلی مانند یخچال، 
فریزر، تعدادی دســتگاه مخلوط کن، دستگاه آب میوه گیری، دستگاه 
بستنی ساز، تاپینگ بستنی میوه ای و سنتی نیاز دارید. شاید بتوانید 
این تجهیزات را به صورت دست دوم هم بخرید،  اما خرید این تجهیزات و 
اجاره مغازه ای که تأیید بهداشت را داشته باشد، حدود 150تا200میلیون 
تومان هزینه دارد. البته این هزینه شــامل دکور مغازه و میز و صندلی 
هم می شود. علاوه بر این هزینه، شــما باید روزانه انواع میوه و شیر را 
خریداری کنید که این ها نیز جزو هزینه های شما محسوب می شود و 
اگر نتوانید آن ها را به موقع به دســت مشتری برسانید، از بین می رود. 
نکته مهم در حرفه ما این است که شما باید از ظرف های یک بارمصرف 
استاندارد استفاده کنید که شــامل انواع لیوان، نی، قاشق و چنگال 

می شود.
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نجمهموسویزاده|با شیوع 

بیاری کرونا و موضوع رعایت 

فاصله گذاری اجتاعی و توصیه به 

حضور کمر در مکان های شلوغ، بسیاری از 

شهروندان به سراغ خریدهای اینرنتی رفتند.

خریدهایی که افزایش تعداد مرسولات پستی را به 

همراه داشت و فعالیت اداره پست را بیشر از هر زمانی 

کرد. گفت و گوی ما با مسئول توزیع اداره پست خراسان 

رضوی نیز این مطلب را تأیید می کند.

کارQدرQروزهایQتعطیل 
حسن اسکندری توضیح می دهد: با اقبال مردم به خرید اینترنتی، میزان 

مرسولات پستی به طور روزانه افزایش چشمگیری داشت به طوری که باعث شد 

تعداد نیروهای انسانی خود را برای پاسخ گویی به این نیاز مردمی افزایش دهیم.

مسئول توزیع اداره پست خراسان رضوی ادامه می دهد: با توجه به میزان ترافیک پستی 

در هر ناحیه به تعداد نیروهای موتورسوار ما در بخش توزیع افزوده شد، اما به دلیل اینکه این 

شغل در ارتباط مستقیم با تمام اقشار مردمی و بسته های پستی شان بود، شاهد ابتلای 

برخی نیروها به بیماری بودیم و این امر باعث می شد تا آن ها مجبور شوند به مرخصی بروند و 

دوره درمان خود را طی کنند. در این زمان فشار کاری نیروها افزایش می یافت و یک نیرو باید 

کار دو نفر را انجام می داد تا مرسولات به موقع به دست شهروندان برسد.

او اضافه می کند: با شیوع دوره های مختلف بیماری و براساس مصوبه ستاد مقابله با بیماری 

کرونا حجم نیروهای کاری به دوسوم کاهش می یافت، اما این موضوع برای بخش توزیع اداره 

پست امکان پذیر نبود چون کار ما فیزیکی است و باید مرسوله ها در بازه زمانی مشخصی 

تحویل داده شوند.

مسئول توزیع اداره پست خراسان رضوی همچنین از حضور نیروها در روزهای تعطیل به دلیل 

افزایش حجم کار خبر می دهد و می گوید: در گذشته ارسال مرسولات مهم همچون گذرنامه 

در روزهای تعطیل انجام می شد، اما به دلیل حجم زیاد مرسولات، پست ویژه نیز در مجموعه 

کاری روزهای تعطیل قرار گرفت.

راهQاندازیQسامانهQالکترونیکQدریافتQکدپستی 
اسکندری با اشاره به اینکه یکی از خدمات جدید  شبکه پستی کشور سرویس بررسی و تایید 

درخواست احراز نشانی  مشتریان از طریق سامانه  به طور الکترونیکی است، توضیح می دهد:

به منظور صیانت از سلامت آحاد جامعه و مراجعه حداقلی آن ها به اداره های پست این سامانه 

راه اندازی شد تا شهروندان به راحتی بتوانند  نسبت به صحت آدرس محل سکونت و استعلام 

شماره کدپستی محل خود اقدام کنند.

او با اشاره به افزایش تعدادخطوط مبادله پستی در استان می گوید: در  پی افزایش 

چشمگیر حجم مرسولات پستی نیاز به ایجاد  خطوط مبادله جدید پستی  و افزایش توان 

ناوگان حمل و نقل، به منظور مبادله بموقع و انجام تعهدات امری مهم مشخص شد، که 

در این مدت مدیران ارشد شبکه پستی از راه های ذیل برای رفع این نیاز تدابیر لازم را

 اتخاذ کردند.

تزریق ناوگان جدید به شبکه پستی کشور و در سطح استان خراسان رضوی به دستور مدیر 

کل نیز به عنوان مثال جداسازی خط مبادله مرسولات شهرستان های کاشمر ،خلیل آباد 

و بردسکن از خط مبادله  تربت حیدریه - گناباد همچنین تقویت ناوگان مبادله این خط با 

استفاده از کامیون به جای خودرو نیسان.

کارادارهپستخراسانرضویدر
دورانشیوعکووید۱۹چندبرابر

شدهاست

کرونا و رونق 
خریدهای اینترنتی

نا و کر
 زندگی

صفائی|سـاعت حـدود 9صبـح روز جمعـه، علم هـا و پرچم هـا در محلـه طـرق برپـا می شـوند.

کشـاورزان و دامـداران از سر زمین هـای کشـاورزی و دامداری هایشـان می آینـد و در مقابـل 

مسـجد امام حسـین)ع( جمع می شـوند تا مثل همیشه برای هدفی مشـرک در کنار هم حرکت 

کننـد. این بـار درخواستشـان نـه بـرای محله خودشـان بلکه برای شـهر و کشـور اهمیـت دارد.

آن هـا در طلـب بـاران عزمشـان را جـزم می کننـد تـا مانند سـال های گذشـته در آسـتان مبارک 

هرثمه بن اغیـن معروف به خواجه مراد گرد هم جمع شـوند و با برپایی نماز باران، خواسته شـان 

را از پـروردگار طلـب کننـد تـا بـاران بیاید و مشـکل بی آبی برطرف شـود.

همان طـور کـه مداحـی می کننـد در بیـن راه بـرای رضـای خـدا قربانـی می کننـد، شـاید 

نذرشـان قبـول شـود. مسـیر را ادامـه می دهنـد و گوسـفند دیگـری بـر زمیـن می زننـد و بـاز 

قربانـی می کننـد تـا به اولیـن مقصدشـان در زائـرسرای نزدیک خواجـه اباصلت می رسـند.

در مجمـوع 4قربانـی ذبـح می کننـد. از آنجـا همـه پیـر و جـوان، زن و مـرد جمع می شـوند و با 

خودروهایـی کـه در ایـن مـکان منتظرشـان هسـتند بـه خواجه مـراد می آینـد. در میانشـان 

هسـتند افـرادی ماننـد حـاج آقامحمـد رائیان کـه بیـش از 70بهـار از زندگی اش گذشـته و به 

رسـم دیریـن بـا پای پیـاده  بـا جوانانـی کـه او را دوسـت دارنـد همراه می شـود.

زودتـر از آن هـا بـه خواجـه مـراد می رسـیم و هـمان بـالا منتظرشـان می مانیـم. هم زمـان بـا 

صـدای اذان ظهـر، خودروهـا یکی پـس از دیگری می رسـند. پیر و جـوان، کوچـک و بزرگ به 

بـالای نزدیـک آرامـگاه می آینـد تا نمـاز ظهـر و عـصر را برپا کننـد. در میـان جمعیـت پیرزنی 

خمیـده و عصا به دسـت توجه مان را جلب می کند. انگار خسـتگی برایش معنـا ندارد، تلاش 

می کنـد تـا از دیگـران عقب نمانـد و به موقع بـه نماز برسـد. یکی یکـی وارد آرامگاه می شـوند 

و نمازشـان را برپـا می کنند.

سـاعت از 12ظهر گذشـته و همه به مقصد رسـیده اند. در یک حرکت دسـته جمعی موکت ها 

را در فضـای بـاز مقابـل قبـه پهن می کننـد و آماده نمـاز باران می شـوند. نمازی شـبیه به نماز 

عیـد فطر بـا این تفاوت کـه در قنوت هـا طلب بـاران می کنند.

پـس از پایـان نماز بـا پذیرایـی و اطعام حـاضران در خواجه مـراد از خدا می خواهنـد با باراش 

بـاران به زندگی و کسـب و کارشـان برکت دهد.

رسمQدیرینهQایQکهQماندگارQشد 
مسـئول دامـداران طـرق درباره برگزاری مراسـم نماز باران می گوید: این مراسـم رسـم امروز 

و دیروزمـان نیسـت. ایـن مراسـم قبـل از دهه 50 توسـط بـزرگان طرق اجرا می شـده و توسـط 

فرزندانشـان هـم ادامه خواهـد داشـت. در گذشـته بزرگانمان مـدت 2الی 3روز بـه اینجا 

می آمدنـد و چـادر می زدند تـا نذرشـان قبول واقع شـود.

سـید علیرضـا پورحسـینی ادامـه می دهد: به رسـم هر سـال مـردم محلـه به ویژه 

دامـداران و کشـاورزان، هـر کـدام بسـته بـه تـوان مالی شـان مبلغـی یـا 

گوسـفندی اهدا کردند کـه در مجمـوع  16گوسـفند و 20میلیون تومان 

وجـه نقـد جمع  آوری شـد.

وی با اشـاره بـه میزان نـذورات مردمـی توضیح می دهد: شـب 

گذشـته 5دیـگ شـله برپـا کردیم تـا علاوه بـر اطعـام مردم 

محلـه خودمـان، زائـران حـاضر در خواجه مـراد را هم 

اطعام کنیم. همچنین  100بسته معیشتی شامل 

گوشـت، برنـج، روغـن، رب، ماکارونی، سـویا 

و... را آمـاده کرده ایـم تـا پـس از اسـتعلام 

از مسـاجد محلـه بیـن نیازمنـدان 

توزیـع کنیـم.

بهرسمدیرینهبزرگانمحلهطرق
نمازباراندرخواجهمرادبرپاشد

قنوت های پر تمنا

ه عیدگا

7منطقه

8منطقه



88 و 7 منطقــه  محلــه  را  آ شــھر
۱ ۴ ۰ ۰ ر  ذ آ  ۱ ۶ | سه شــنبه 
۴ ۵ ۴ محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

خر چه آ کو

محلات منطقه ما:
7:   عنصری، ۱۷شهریور،کوی کارگران، مقدم، کوشش، کوی 
پلیس، پروین اعتصامــی ،المهدی، ســیدی ، ولی عصر(عج)، 
عســکریه، انقلاب، بهارســتان،  ابوذر، قائم (عــج)، ایوان، طرق
منــــه ای ... خا یــت ا 8:  ســـــراب،جنت،ده دی، آ
دانـــــش، ســــــلام، امام رضا(ع)،امــام خمینــی(ره)
خرمشـــــهر، بهشــــــتی، کوهســـــنگی  و آبادگــــران

دبیر شهرآرا محله:  فاطمه خلخالی استاد 
دبیر شهرآرا محله منطقه ۷و۸:  حمیده صفائی

تلفن شهرآرامحله منطقه۷:  ۳۳۴۴۱۱۷۴                                                                                                                           
تلفن شهرآرا محله منطقه۳۱۲۹۱۸۶۳-۴:۸                                                                                 

شماره پیامک:  ۳۰۰۰۷۲۸۹
دفتر منطقه۷:

خیابان پروین اعتصامی۱۸ - پشت ساختمان شهرداری منطقه۷
دفتر منطقه۸:

کوهسنگی ۳۱، پارکینگ بوستان کوهسنگی،چهارسوق هنر(سوق چهارم)
پست الکترونیک:

mahalle۷@shahrara.ir -                    mahalle۸@shahrara.ir
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

shahraranews.ir  :دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از

کوچه امام رضا(ع)۹

کوچه امام رضا)ع(9 معروف به کوچــه رانندگان از ضلع منطقه ۸ - محله سرشور
شرقی خیابان امام رضا)ع( به محله سرشــور متصل و در 
ادامه به بازار سرشــور می رســد. وجود مســجدی به نام 
مســجد رانندگان در این کوچه که ساخت و مدیریت 

آن برعهده رانندگان کامیون اســت، دلیل معروف شدن 
این کوچه به نام رانندگان است.

پارک خودروهــا در دو طرف کوچه موجب ترافیک شــده 
و اهالی درخواست نصب بولارد در ادامه کوچه را دارند.

کوچه رانندگان

اســتقرار راننــدگان گاراژها 
در این محدوده ســبب شــد تا 
مســجدی را برای نیــاز و با نام 
خودشان در این کوچه بسازند. 

دبیرستان شاهد پیام غدیر در محله سرشور و کوچه 
امام رضا)ع(9 واقع شده است. این دبیرستان دیوار 
به دیوار هنرســتان کار و دانش شــاهد دکر شهید 

باهنر قرار دارد.

هنرســتان فنــی و حرفــه ای 
پسرانه امــام جــواد)ع( راکه در 
سال 1۳90 تاسیس شده است 
بســیاری به عنوان هنرســتان 

تربیت بدنی می شناسند.

تنهــا خانــه قدیمــی باقی مانده 
در کوچــه امــام رضــا)ع(9 کــه 
پنجره هایش شکســته اند نشان 

از فراموشی هویت محله دارد.
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